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صدور کارت بازرگانی 
آرمان ملی: آمارهای منتشر شده وزارت 
صنعت، معدن و تجارت نشـان می دهد، صدور 
کارت بازرگــانی در ســه ماهه نخست سال 
جاری نسبت به مدت مشابه ســال گذشته 
۴۴.۷ درصد افزایش داشته است. بر اساس 
این گزارش از ابتــدای سـال ۹۹ و همگام 
با مشکلاتی که در زمینه بازگشت ارز حاصل 
از صادرات شکل گرفته بود. بانک مرکزی و 
سازمان توسعه تجارت در بخش نامه هایی 
اعلام کردند که در صورت ایفا نشدن تعهدات 
ارزی تجار، کارت بازرگانی دارندگان تعلیق و 
سپس باطل می شود. از سوی دیگر، با آغاز 
فعالیت گسترده سامانه جامع تجارت، صدور 
و تمدید کارت های بازرگانی به طور رسمی 
از این طریق ممکن شد و البته بسیاری از 
بازرگانان با مشکلاتی روبه رو شدند. این 
شرایط موجب شد که صدور کارت بازرگانی 
برای مدتی کاهش یابد اما در سه ماه نخست 
سال جاری با تسهیل شدن روال صدور 
این کارت تجاری رشد ۴۴.۷ درصدی رقم 
خورده است. بر اساس آمار منتشر شده 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، یک هزار و 
۱۴۱ کارت بازرگانی در بهار سال ۹۹ صادر 
شده بود که این رقم در مدت مشابه سال 
جاری به یک هزار و ۶۵۱ فقره رسیده است. 
با شیوع ویروس کرونا بسیاری از کسب وکارها 
با تعطیلی و محدودیت رو به رو بوده اند و در 
این شرایط، صدور پروانه های صنفی افزایش 
چشمگــیری پیدا کــرد که نشان از تغییر 
مشاغل و روی آوردن برخــی کسب و کارها 
به فعالیت های صنفی داشت. در حال حاضر 
با آغاز واکسیناسیون، روال عادی به مشاغل 
بازگشته است و به همین دلیل شاهد کاهش 
۱۸.۶ درصدی در صدور پروانه های صنفی 
هستیم. بر اساس آمارهای منتشر شده، 
۱۵۵ هزار و ۲۳۸ فقره پروانه صنفی در سه 
ماه نخست سال ۹۹ صادر شده بود در  حالی 
که این رقم در سال جاری به ۱۲۶ هزار و ۴۰۱ 
فقره را نشان می دهد. از سوی دیگر، به دلیل 
رشد کسب وکارهای اینترنتی و فعالیت های 
مجازی برای فروش اقلام مختلف، دریافت 
نماد اعتماد الکترونیکی رشد ۸.۹ درصدی 
را تجربه کرده و از هفت هزار و ۱۷۴ فقره 
در بهار سال ۹۹ به هفت هزار و ۸۰۹ فقره 
در مدت مشابه سال جاری رسیده است. ، 
یکی از اهداف دولت دوازدهم کاهش زمان 
صدور مجوزها بوده است که از طریق انتقال 
فعالیت ها به فضای اینترنت ممکن می شود. 
سامانه جامع تجارت به عنوان فضایی برای 
فعالیت های تجاری تدارک دیده شده است و 
تمام روند لازم برای صادرات و واردات از این 

طریق انجام می شود.

خبــر
موافقت مجلس با عرضه خودرو 

در تالار نقره ای
سنا: نماینده مردم فسا در  مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به این موضوع که از ابتدای 
مجلس یازدهم شورای اسلامی، کمیسیون 
صنایع و معادن مخالفت خود را با قیمت 
گذاری دستوری بارها اعلام کرده است، 
گفت: این موضوع بارها مورد بحث و بررسی 
قرار گرفته زیرا با وارد شدن خودرو در بورس 
کالا قیمت عرضه و تقاضا خود به خود تنظیم 
می شود. حجت ا... فیروزی با اشاره به وضعیت 
بازار سرمایه در سال های آتی اظهار کرد: 
خوشبختانه با تدبیر بسیاری از مسئولان در 
سازمان بورس و اوراق بهادار ثبات در این 
بازار ایجاد شده و  به طور حتم با آموزش و 
فرهنگ سازی نسبت به توانمندی سهامداران، 
انتظار می رود شرایط بازار هر چه بیشتر رو به 

بهبودی حرکت کند.

تداوم عرضه سیمان در بورس 
مهر: عضو کمیسیون صنــایع مجلــس با 
بیان اینکه رانت جویان زیر بار عرضه سیمان 
در بورس نمی رفتند، گفت: نه تنها این عرضه 
متوقف نمی شود بلکــه بــرای کارخانجاتی 
که وارد این عــرصه شـوند مشوق در نظر 
گــرفته می شود. علی جدی با بیان اینکه 
عرضه کالاهای انحصاری در بورس به کاهش 
رانت کمک می کند، اظهار داشت: مصرف 
داخلی سیمان کمتر از ۶۰ درصد است و مابقی 
مازاد محسوب می شود، اما به دلیل اینکه این 
محصول در دست عده ای خاص به صورت 
انحصاری وجود دارد، به راحتی بازار سیمان 
را در دست گرفته بودند. عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس افزود: گستره رانت 
و عدم شفافیت در حوزه سیمان به قدری 
بالاست که بازیگران اصلی این حوزه، نرخ 
را در بازار حتی تا ۳ برابر نیز بالاتر بردند. وی 
ادامه داد: متأسفانه بازار سیمان توسط ۱۵ نفر 
می چرخد و آن هم زاییده واگذاری های ناشی 
از رانت بوده است. در واقع عده ای خاص وارد 
حوزه سیمان شدند و بازار را به دلخواه خود 
چرخاندند. جدی گفت: عرضه سیمان در 
بورس یکی از راه حل های مناسب برای مقابله 
با دلال بازی و زدودن فضای رانتی است. 
ورود سیمان به بورس موجب کاهش عدم 
شفافیت ها، ایجاد تعادل در قیمت و همچنین 

تنظیم بازار خواهد شد.

 سروصدای زیادی شد و اعتراض به این طرح در سطوح مختلف 
جز آنهایی که سودشان در مخالفت با نظر مردم است،  بلند شد 
ولی مجلس به کار خودش ادامه داد تا اینکه خبر آمد اینترنت 
ماهواره ای ایلان ماسک که سال ها درباره آن صحبت می شد 
قادر به پوشش ایران هم هست و در حال حاضر این پوشش در 
شهرهای مختلف وجود دارد. اینترنت ماهواره ای استارلینک یکی 
از دستاوردهای بزرگ ایلان ماسک است که سال ها در صدر اخبار 
جهان قرار داشت و امروز از پوشش این ماهواره در ایران صحبت 
به میان آمده است. فارغ از اینکه این اینترنت امروز برای مردم 
ایران قابل استفاده باشد یا نه باعث خوشحالی مردم و کاربران 
اینترنت شد و حتی آگهی های فروش مودم های مخصوص این 
اینترنت در سایت ها و اپلیکیشن های خدمات آگهی منتشر 
شد! با این اوصاف بیایید نگاهی دقیق تر به این اینترنت داشته 
باشیم و ببینیم در حال حاضر دقیقا چه اتفاقی رخ داده است. 
براساس آنچه کارشناسان ارتباطات اعلام کرد ه اند این اینترنت 
هنوز در ایران قابل دریافت نیست، هرچند که این روزها حتی از 
لینک های ثبت نام برای دریافت این اینترنت در فضای مجازی 
دست به دست می شود. در واقع باید گفت این تصاویر موضوع 
تازه ای نیستند و افراد می توانند با پیش ثبت نام در مناطقی 
که هنوز سرویسی توسط این شرکت ارائه نمی شود، خودشان 
را آماده کنند تا به محض ارائه سرویس در آن منطقه، از این 
سرویس استفاده کنند. به نظر می رسد مناطقی مانند تهران هم 
قرار نیست تا پایان سال ۲۰۲۱ هم تحت پوشش قرار بگیرند، اما 
شنیده ها حکایت از این دارد که در برخی نوارهای مرزی ایران 

با کشورهای همسایه، امکان پیش ثبت نام به وجود آمده است.
 گذر از فیلترینگ در تمام جهان

یکی از ویژگی های اینترنت ماهواره ای استارلینک این است 
که براساس گفته ایلان ماسک مالک اسپیس ایکس این اینترنت 
قابل فیلترکردن نیست و هیچ کشوری نمی تواند با استفاده از این 
ابزار برای این اینترنت محدودیتی را ایجاد کند،  ولی نکته ای که 
وجود دارد این است که این ماهواره و ماهواره های مربوط به پروژه 
اسپیس ایکس برای استقرار در فضای بالای کشورها باید براساس 

قوانین هوانوردی اجازه رسمی بگیرند. برخی از کارشناسان 
ارتباطات و فعالان این عرصه هم معتقدند که »درصورتی که 
اینترنت ماهواره ای بخواهد در هر کشوری فعال شود، باید کلیه 
استانداردهایش را با رگولاتور فضایی آن کشور مطابقت بدهد تا 
اجازه بهره برداری پیدا کند. همانطور که مثلا تلفن ماهواره ای 
ثریا، به محض گرفتن نمایندگی در ایران از وزارت ارتباطات 
مجوز دریافت کرد. تصور این است که سازمان تنظیم مقررات 
رادیویی و سازمان فضایی، اگر اینترنت استارلینک راه بیافتد 
و ایران را تحت پوشش خود قرار بدهد آن را تحت پوشش و 
رگولاتوری و مجوز خود قرار می دهند.« رئیس و مدیر ارشد 
عملیاتی اسپیس ایکس پیش از این گفته بود این شرکت قصد 
ندارد قوانین کشورها را نقض کند برای همین این شرکت برای 
ارائه خدماتش، با همه کشورها و دولت ها مذاکره می کند. بر این 
اساس ممکن است با توجه به اصرار داخلی برای مسدودسازی 

اینترنت، این شرکت به ایران اینترنت ندهد.
 سرعت بالا و عطش کاربران 

یکی از ویژگی های شبکه های اینترنتی در جهان سرعت بالا 
است تا کاربران بتوانند در کمترین زمان ممکن بیشترین حجم را 
در اختیار داشته باشند؛ در ایران سرعت اینترنت بسته به شرایط 
متغیر است و اگر شرایط سیاسی و اجتماعی و اقتصادی مناسب 
باشد کمبود زیرساخت یا اختلال در ارائه خدمات افت سرعت 
امری عادی است! اما براساس آنچه اعلام شده قرار است اینترنت 
ماهواره ای استارلینک سرعیت برابر ۳۰۰ مگابایت در ثانیه را ارائه 
دهد هرچند »استارلینک« همین حالا هم به کاربران سرعت 
دانلود تا حداکثر ۱۰۰ مگابیت بر ثانیه و سرعت بارگذاری تا 
حداکثر ۲۰ مگابیت در ثانیه را ارائه می دهد. به این ترتیب، با 
تاخیری برابر با ۲۰ میلی ثانیه، اینترنت ماهواره ای »استارلینک« 
قرار است به آن چیزی نزدیک باشد که نسل پنجم شبکه تلفن 

همراه ارائه می کند. 
 تحولی در جهان ارتباطات 

امید رهبر، کارشناس حوزه فناوری درباره اینترنت ماهواره ای 
گفت: »اینترنت ماهواره ای تحول بزرگی در عرصــه ارتباطات 

جهان به ویژه ایران ایجاد می کند و مباحثی مانند فیلترینگ به 
کلی از بین خواهد رفت و سرویس های بزرگی چون یوتیوب با 
سرعت و کیفیت بالا در دسترس ایرانیان قرار خواهد گرفت، 
ایران در لیست درخواست استارلینک قرار گرفته است و ارائه 
آزمایشی اینترنت ماهواره ای شرکت اسپیس ایکس برای 
همسایگان و غرب ایران فراهم شده است. گــزارش برخی 
کاربران در فضای مجازی نشان دهنده در دستــرس بودن 
اینترنت ماهواره ای در برخی مناطق ایران است.« او افزود: 
»اگر چه سرویس دهی رسمی اینترنت ماهواره ای استارلینک 
در ایران دور از انتظار است، اما دفاتر رسمی این شرکت در 
ترکیه، امارات، کویت، قطر و سایر کشورهای همسایه، دسترسی 
غیرمستقیم به اینترنت ماهواره ای استارلینک را فراهم خواهند 
کرد، به نظر می رسد ارائه سرویس اینترنت ماهواره ای برای 
کاربران ایرانی مانند سرویس های دیگر شرکت های آمریکایی 
غیررسمی، همراه با دردسرهای فراوان و هزینه بالاتر از سایر 
کشورها خواهد بود.« او با اشاره به احتمال دسترسی به اینترنت 
ماهواره ای و از طرف دیگر بحث طرح صیانت از حقوق کاربران 
در مجلس شورای اسلامی گفت: »این رویکرد اشتباه و تصویب 
طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی، کاربران ایرانی 
را بیش از همیشه به سمت اینترنت ماهواره ای سوق خواهد داد. 
با توجه به پیشرفت روزافزون تکنولوژی و اینترنت ماهواره ای 
امید است که راهکارهای بهتری چون کاهش هزینه های 
اینترنت به ویژه اینترنت همراه، افزایش پهنای باند، برداشتن 
محدودیت ها و فیلترینگ در دستور کار مدیران و مسئولان قرار 
گیرد. محدودسازی اینترنت تاثیرات منفی اجتماعی و اقتصادی 
بر جامعه خواهد داشت و یک اشتباه بسیار بزرگ و جبران ناپذیر 
خواهد بود.« اصلاحا اینترنت امروز از نان شب هم برای مردم 
واجب تر شده و هیچکس نمی پذیرد که به زور و با صلاحدید 
عده ای که به دنبال منافع گروه خاصی هستند دسترسی خود 
به اینترنت را از دست بدهند. ضمن اینکه توسعه تکنولوژی و 
پیشرفت فناوری های نوین خط بطلانی بر محدودیت هایی است 

که دولت ها بر آزادی اینترنت گذاشته اند.

آرمان ملی: اینترنت امروز یکی از حیاتی ترین نیازمندی های مردم است؛ بخش بزرگی از کسب وکارها از این طریق یا انجام می شوند یا در این بستر شکل گرفته اند به 
گونه ای که هرگونه اختلال در سرعت و پهنای باند یا ایجاد محدودیت به هر شکلی می تواند باعث اختلال گسترده ای در شبکه اقتصاد برخط و آنلاین کشور شود. با این حال 
مجلس به ظاهر انقلابی در طرح موسوم به صیانت از کاربران در فضای مجازی با استدلال به ولنگاری این فضا و اینکه خود آمریکا 200 قانون برای کنترل فضای مجازی دارد 
و فضاسازی برای رانت و فساد مدعیان ساخت پیام رسان های داخلی با قدرت مشابه خارجی؛ تصمیم بر این گرفته که شبکه پیام رسان های خارجی را با محدودیت از طریق 

کاهش پهنای باند مجازات کند ولی در واقع مجلس با این طرح کاربران را برای عدم استقبال از پیام رسان های داخلی مجازات کرد!

آرمان ملی: با توجه به زیرساخت های صنعتی شکل گرفته 
در حوزه لوازم خانگی وزارت صمت با ورود محصولات لوازم 
خانگی برندهای خارجی که در زمان تحریم ها کشور را ترک 
کرده اند، مخالف است این خبر که از سوی معاون امور صنایع 
وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام شده تایید کننده تداوم 
انحصاری است که از سوی تولیدکنندگان داخلی در بازار 
لوازم خانگی کشور سایه افکنده و در خلال چند ماه گذشته 
و با سیگنال های مثبتی که از مذاکرات برجامی ارسال شد 
و احتمال بازگشت دو شرکت تولید کننده کره ای را تقویت 
می کرد از سوی تولیدکنندگان داخلی و البته با تکیه بر 
شعارهای ناسیونالیستی و توجیهات غیر کارشنــاسی بــارها 
مطرح شده است. البته فارغ از اینکه تردیدی بر ضرورت حمایت 
دولت ها از تولیدات داخلی وجود ندارد اما تجربه نشان داده هر 
زمان در صنایع کشور تصمیماتی اینچنینی برای حمایت از 
تولیدکنندگان اتخاذ شده تنها نتیجه آن کاهش کیفیت و عدم 
توجه تولیدکنندگان به حداقل حقوق مصرف کنندگان بوده 
و نمونه بارز آن را در صنایع خودرویی کشور شاهد هستیم. با 
این تفاوت که در صنایع خودروسازی دولت حداقل سعی دارد 

با قیمت گذاری انحصار شکل گرفته را کنترل کند که خود 
باعث افزایش مشکلات و زیان انباشت خودروسازان شده است 
اما لوازم خانگی از دایره قیمت گذاری دولت خارج اند. البته این 
تمام ماجرا نیست و موضوع زمانی حائز اهمیت می شود که 
ممنوعیت واردات این کالاها به واسطه تجربه خوبی که به لحاظ 
تنوع و کیفیت در ذهنیت مصرف کنندگان برجای گذاشته اند 
همچنان با استقبال چشمگیری همراه است، به گونه ای که 
تقاضای بالا باعث شده تا هم اکنون ۳۰ درصد از بازار به این 
برندها اختصاص یابد که از طریق قاچاق وارد کشور شده اند. 
البته در کنار این موضوع حضور برندهای چینی که در غالب 
مونتاژ به بازار کشور نفوذ کرده اند و به رغم کیفیت نامناسب با 
بهره گیری از تنوع بالا توانسته اند گوی سبقت را از نمونه های 
داخلی بربایند نیز نشان دهنده عدم موفقیت فضای انحصاری 
برای ارتقای تولید محصولات داخلی بودده و تنها چند صباحی 
دیگر زمینه یکه تازی تولیدکنندگان انحصار طلب را در بازار 

فراهم می آورد.
 ارتقای کیفیت لوازم خانگی و صیانت از اشتغال مولد

مهدی صادقی نیارکی معاون امور صنایع وزارت صنعت، 

معدن و تجــارت  در این رابطــه می گــوید:  با توجــه به زیر 
ساخت های صنعتی که در حوزه لوازم خانگی شکل گــرفته، 
وزارتخانه با ورود محصولات لوازم خانگی برندهای خارجـی 
که در زمان تحریم ها کشور را ترک کرده اند، مخالف است. وی 
همچنین از تصویب آیین کار شورای سیاستگذاری توسعه 
صنعت لوازم خانگی با حضور تشکل های تخصصی خبر داد و 
گفت: این شورا با هدف صیانت از صنعت لوازم خانگی، توسعه 
و تعمیق ساخت داخل و حرکت به سمت نوآوری و حمایت از 
ارتقای تکنولوژی به صورت مستمر برگزار خواهد شد. وی، 
ارتقای کیفیت لوازم خانگی و صیانت از اشتغال مولد را از دیگر 
اهداف این شورا عنوان کرد و افزود: با تشکیل این شورا، ارتقای 
جایگاه صنعت لوازم خانگی و حمایت از صنایع بومی با جدیت 
بیشتری پیگیری خواهد شد. صادقی نیارکی، توسعه صنعتی را 
منوط به توانمندسازی بخش خصوصی و جامعه صنعتی کشور 
برشمرد و ادامه  داد: سیاستگذاری برای توسعه این صنعت 
راهبردی، احصای موانع پیش روی تولید و تسهیل گری و بهبود 
فرآیندهای اجرای در صنعت لوازم خانگی، از جمله وظایف این 
شورا خواهد بود. وی در ادامه شکل گیری انجمن قطعه سازی 
در این صنعت را گام مهمی در توسعه این صنعت توصیف کرد و 
گفت: برای تسهیل در فرایند سیاستگذاری باید هماهنگی بین 
تشکل های بخش خصوصی ایجاد شود تا بستر مناسب برای 
حضور موثر این صنعت در نهادهای تصمیم ساز فراهم شود. 
گفتنی است آمارهای رسمی منتشره وزارت صنعت، معدن و 
تجارت حاکی از تولید ۲۹۶ هزار و ۸۰۰ دستگاه انواع ماشین 
لباس شویی توسط شرکت های داخلی از ابتدای امسال تا پایان 
خرداد ماه و رشد ۴۰ درصدی آن در هم سنجی با پارسال است. 
برپایه این آمارها، تولیدکنندگان لوازم خانگی سه ماهه نخست 
امسال را با تولید ۴۸۲ هزار و ۷۰۰ دستگاه یخچال و فریزر به 
پایان بردند. آماری که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 
)تولید ۳۷۳ هزار و ۷۰۰ دستگاه( رشد ۲۹.۱ درصدی نشان 
می دهد.همچنین تا پایان خرداد ماه کارخانجات داخلی با 
ثبت رشد ۱۹.۹ درصدی در تولید تلویزیون، ۲۶۸ هزار و ۹۰۰ 
دستگاه از این محصول تولید کردند. این در حالی است که آمار 
بهار ۹۹ تلویزیون سازان ۲۴۲ هزار و ۲۰۰ دستگاه بود. البته 
باید توجه داشت که این میزان رشد تولید در حالی در سه 
ماهه فصل بهار صورت گرفته که افزایش قیمت تا ۲۰ درصدی 
و نگرانی تولیدکنندگان در زمینه امکان بازگشت برندهای کره 
ای و از بین رفتن بازار انحصاری انگیزه لازم را برای افزایش تولید 

و استفاده حداکثری از زمان باقی مانده را فراهم آورده است.

با موافقت وزارت صمت برای ورود برندهای خارجی لوازم خانگی رقم خواهد خورد؛

گسترش سایه انحصارطلبان؟! 

    کاهش تقاضا هم مانع زیاده خواهان نمی شود 

رویکــرد 
 انتشار اوراق جلوی تورم 

ونزوئلایی را گرفت
آرمان ملی: رشد تورم اگرچه با تشــدید تحریم ها و کاهش 
درآمدهای ارزی و در نتیجه افزایش نقدینگی رقم خورده است و 
برنامه های کنترلی دولت نیز نتوانسته در این زمینه به طور کامل 
محقق شود اما عملیات بازار باز و فروش اوراق بهادار، راهکاری 
برای کنترل تورم است که با اجرای آن می توان منابع مالی را با 
هزینه های کمتر تامین کرد و به عنوان یکی از راهکارهای کنترل 
تورم مورد توجه کارشناسان قرار دارد.  فشار اقتصادی ناشی از دو 
پدیده تحریم و کرونا بر دولت امری واضح و مبرهن است. معنای 
بلافصل این دو، کاهش درآمدهای دولت و مواجه شدن آن با کسری 
قابل توجه بودجه است .از یک طرف منابع درآمدی دولت در 
بودجه کاهش پیدا می کند و از سوی دیگر نمی تواند به همان اندازه 
هزینه ها را نیز کاهش دهد. بسیاری از هزینه های جاری و عمرانی 
قابل حذف نیست و در اینجا است که کسری بودجه خود را نشان 
می دهد.دولت می تواند از طریق استقراض از بانک مرکزی کسری 
بودجه را جبران کند، اما این کار به معنای چاپ پول، افزایش پایه 
پولی و نقدینگی است که تورم افسار گسیخته کمترین پیامد آن 
خواهد بود.دولت دوازدهم از همان ابتدای خروج آمریکا از برجام 
و شروع جنگ اقتصادی و بر اساس پیش بینی کاهش قابل توجه 
درآمدهای نفتی، موضوع جبران کسری بودجه بدون افزایش تورم 
را در دستور کار قرار داد. یکی از سیاست های دولت روی آوردن به 
عملیات بازار باز بود. به همین خاطر شورای پول و اعتبار در جلسه 
روز ۲۷ فروردین ۱۳۹۸ خود به بانک مرکزی اجازه داد تا نسبت به 
انجام عملیات بازار باز )خرید و فروش اوراق مالی اسلامی منتشره 
توسط دولت و وثیقه گیری در ازای اضافه برداشت یا اعطای خطوط 
اعتباری به بانک ها و موسسات اعتباری( اقدام کند. البته ناگفته 
نماند که مجوز این سیاست پیش تر از سوی شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی به سیاستگذار پولی داده شده بود. چهار روز بعد از مصوبه 
شورای پول و اعتبار »عبدالناصر همتی«، رئیس کل وقت بانک 
مرکزی در یادداشتی در یکی از شبکه های اجتماعی نوشت: در 
مورد عملیات بازار باز یک نکته را باید تاکید کنم: این بازار امکان 
معاملات اوراق بهادار دولت را بین بانک ها و بین بانک مرکزی و 
بانک ها فراهم می آورد. همتی ادامه داد: نکته بسیار مهم این است 
که عملیات بازار باز در واقع، اوراق بهادار دولتی را به طور مشخص 
به دارایی های بدون ریسک تبدیل می کند، اما همزمان، نرخ تنزیل 
در بازار در قالب دامنه نرخ سود تعریف می شود. با این حال اجرایی 
شدن این سیاست حدود یک سال طول کشید که این امر نشان 
می دهد تا چه حد حذف سیاست های غلط گذشته و در پیش 
گرفتن سیاست های درست در نظام پولی و بانکی کشور دشوار 
است. پیش تر یکی از راه های جبران کسری بودجه، پولی کردن 
آن بود که سیاستی به شدت تورم زا به شمار می رود. پولی کردن 
در ساده ترین تعریف یعنی چاپ پول بی پشتوانه.  بانک مرکزی 
امیدوار بود که با اجرای سیاست بازار باز و فروش اوراق نه تنها به 
مصاف تحریم برود بلکه تورم را در سال ۱۳۹۹ به زیر ۲۰ درصد 
برساند، اما اتفاقی غیرمنتظره روی داد. اواخر سال ۱۳۹۸ بیماری 
کرونا به سرعت جهان و از جمله ایران را درگیر و اثرات زیانبار 
اقتصادی فراوانی با خود به همراه آورد. شروع بیماری کرونا و چشم 
انداز مبهم آن نه تنها دستیابی به نرخ تورم زیر ۲۰ درصد را غیر 
ممکن کرد، بلکه به افزایش آن یاری رساند. قرار گرفتن کرونا در 
کنار تحریم و جنگ اقتصادی شرایطی را رقم زد که  دیگر به تعویق 
انداختن اجرای سیاست باز به صلاح نبود. دولت یا باید از بانک 
مرکزی قرض و یا از طریق فروش اوراق کسری بودجه را جبران 
می کرد. از آنجایی که سیاست دولت، مقاومت حداکثری در جنگ 
اقتصادی و همزمان جلوگیری از تورم افسارگسیخته بود در ابتدای 
سال ۱۳۹۹ فروش اوراق آغاز شد. در اولین حراج که در روز ۱۳ 
خردادماه ۱۳۹۹ اجرا شد  ۵ هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان اوراق بدهی 
به فروش رفت.  بر اساس گزارش وزارت امور اقتصادی و دارایی تا 
پایان سال ۱۳۹۹ و طی برگزاری ۴۱ هفته عرضه اوراق بدهی دولت 
و سیزده مرحله پذیره نویسی اوراق در مجموع معادل ۱۶۸ هزار و 
۹۸۴ میلیارد تومان، شامل ۵۱ هزار و ۷۰۰  میلیارد تومان اسناد 
خزانه اسلامی و ۱۱۷ هزار و ۲۸۴ میلیارد تومان اوراق نقدی تأمین 
مالی انجام شد. در سال جاری نیز وزارت امور اقتصادی و دارایی از 
هفته اول خرداد ماه و با استفاده از ظرفیت قانون بودجه سال ۱۴۰۰ 
به انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی پرداخته است. طبق آخرین 
گزارش دولت تا تاریخ ۲۹ تیرماه ۱۴۰۰ از طریق انتشار اسناد خزانه 
اسلامی و طی برگزاری نه هفته عرضه اوراق بدهی در مجموع 
معادل ۷۴ هزار و ۹۶۴ میلیارد تومان شامل ۷۰ هزار میلیارد تومان 
اسناد خزانه اسلامی و ۴ هزار و ۹۶۴ میلیارد تومان اوراق نقدی 
تأمین مالی انجام داده است. با خروج آمریکا از برجام و صعود نرخ 
دلار به کانال ۳۰ هزار تومان که کاهش چند برابری ارزش ریال را 
در پی داشت خیلی ها انتظار تورم چندصد درصدی و به اصطلاح 
»ونزوئلایی شدن« اقتصاد کشور را داشتند. بعد از گذشت حدود ۳ 
سال از این موضوع هرچند اقتصاد کشور با تورم بالایی دست و پنجه 
نرم می کند و بسیاری از اقشار جامعه زیر فشار گرانی قرار دارند، 
اما اگر اجرای سیاست بازار باز و فروش اوراق از سوی دولت صورت 

نمی گرفت شاید شرایطی بدتر را تجربه می کردیم.
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در بهار امسال تحقق یافت؛

پرداخت ۹۰۰ میلیارد تومان مشوق  صادراتی 
آرمان ملی: مدیر کل دفتر توسعه خدمات بازرگانی سازمان 
توسعه تجارت ایران گفت: بیش از ۹۰۰ میلیارد تومان بودجه 
برای پرداخت مشوق های صادراتی در بسته حمایت از صادرات 
غیرنفتی سال ۱۴۰۰ در نظر گرفته شده است. احسان قمری 
اظهار داشت: گسترش حمایت از صادرات به کشورهای همسایه 
و استفاده از ابزارهای تشویقی به منظور حضور در بازار اتحادیه 
اوراسیا از رویکردهای بسته حمایت از صادرات غیرنفتی بوده و 
تلاش می شود تا حمایت ها به گونه ای باشد که با استمرار حمایت 
از زیرساخت های صادراتی بخش بزرگتری از صادرکنندگان 
مورد حمایت قرار گیرند. دبیر کارگروه مشوق های صادراتی 
خاطرنشان کرد: همچنین مبلغ چهار هزار میلیارد تومان نیز 
در قالب تسهیلات سرمایه در گردش صادراتی و با نرخ ترجیحی 
به صادرکنندگان تخصیص پیدا خواهد کرد. گفتنی است، بر 
اساس آخرین آمار گمرک، در چهار ماهه نخست سال جاری 
۵۰ میلیون و ۸۰۰ هزار تن کالا به ارزش ۲۹ میلیارد دلار بین 
ایران و کشورهای مختلف مبادله شد که سهم صادرات کالاهای 
غیرنفتی ۳۸ میلیون و ۳۰۰ هزار تن به ارزش ۱۴ میلیارد و ۳۰۰ 
میلیون دلار و سهم واردات ۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تن به ارزش 

۱۴ میلیارد و ۵۰۰ میلیون بود.
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